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read that possibly between 2017 and 2019. | don’t know the name of the documentary,
it was possibly broadcast in 2006. | don’t know if it was St Joseph'’s, Dumfries or not
because St Joseph'’s is a common name for a big Marist boarding school. | know that

Brother left, was- and fled the country. | heard that years after it

happened.

| know that there were rumours about Brother Damien, but he was too old and unwell
to be prosecuted. | think there were more than just Brother Damien but my involvement

with the Brothers by then was practically zero and | was living abroad by then.

| have never been questioned by the police regarding my time at St Joseph'’s. There
should be a record of my being there.

Bed wetting

There was no issue with bed wetting in my dormitory that | was aware of. There may
have been in the youngest children, but | wouldn’t have been aware of that. If there
was a bed wetting issue, | don’t know how it was dealt with.

Trips/Holidays

There must have been trips out. There was a very active rowing team and they would
often go away for the day, or the weekend. They used to take part in regattas literally
all over the country. There would be football teams, rugby teams, and cricket teams

going out. | didn’t supervise any of those trips.

| think it must have been when | was a pupil, we went out to the cinema to see Jesus
Christ Superstar. | can’t remember if there were any other theatre or cinema trips in
my time there as a teaching Brother. There were evening trips for debating. |
remember there was an inter-school competition. We got put out in the semi-final but
we went to see the final at Glasgow University, where | heard Charles Kennedy, the

Liberal Democrat MP, speaking.
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Healthcare

There was a school nurse, a full time nurse. She was on the floor below where our

dormitories were. There was a proper little infirmary etc.

| can’t recall any need for any children to go to hospital when | was there, but had it
been a child from another dormitory, the chances are | wouldn’t have known about it,

unless someone got talking about it or it was ultra-serious.
Visits/Inspections

There weren’t any inspections in the six months | was there teaching. But the school
would have been subject to full state inspection. | can’t recall being given any previous
report to look at. | don't think | was ever given any sort of paperwork because in most
cases, it didn't exist in those days.

Families could visit pupils. There was a parlour that could be booked for visits. Parents
often turned up and took kids out for the weekend. | assume it would have been logged
by the dormitory master if kids were being taken out for the weekend. That would have
been Brother in my dormitory, not me.

They had a huge weekend at Whitsun. It was a huge show weekend. | think sports
day was then. They had the school production, which was always a big musical. I'm
sure there was a big dinner-dance for the parents. Also, parents would turn out for
sports matches. Remember, there were 300 or 400 sets of day parents.

| wasn't paid for my work at St Joseph'’s. If you're a Brother you didn’t get paid. If you

were paid, it was a transfer between accounts as far as I'm aware

| was at St Joseph'’s from January through until the end of the school year, which would.
probably have been June, but | left the Community in mid-July because Brother John
Ogilvie wrote to me and asked me to be_at Partickhill Road, Glasgow
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you want rid of it is that you can’'t enforce it. It's more your inadequacy that’s the
problem than the child’s” In-it was, “You're pandering to the children.” | said,
“The children’s parents are paying the fees, | think they should have some say.” In
actual fact | put together a system with the catering manager whereby we could offer
a choice which really would cover most children for things like allergies. Since it was
a multi-faith school, we had to make sure the Muslims didn’t get pork, the Hindus didn’t
get beef and things like that. | devised a system for that. There may have been a tacit
policy, but frankly, at the time, | think that was pretty well standard in most places. |
certainly didn’t see a child abused by being force fed at Nazareth House. | can't

remember it being a particular issue.

| personally can’t stand semolina. | do remember when this family of three came in,
semolina was on the menu within a couple of days. Other kids were going, “Oh no!”
but these three just grabbed it and scoffed it down. There was no lecture to the others,
“You gave that away, you should be eating your own Semolina.” Those that didn’t want
it didn't take it but these three kids wolfed it down. Thereafter, there was never an
issue. If these kids wolfed it down, the others were thinking, “I'm getting my share as
well.” But | didn't, | couldn’t stand it.

| did once take a couple of the boys out for the day while at Nazareth House. I'm
certain it was NG and_ I'm fairly certain it would have been
when | was a volunteer. | was on the student representative council and we were doing
a float for Rag Day, I'm not sure if it's still called that. The committee of us that were
putting together the float decided it was going to be the theme of one big happy family
at university. The back of the float was being done up as a house. Someone asked,
“Has anyone got any wee brothers or sisters?” As it happened, none of us had. | said,
“I might be able to get some kids from the children’s home where | do voluntary work.”
They thought that was absolutely great, and | do remember some of the girls going
absolutely daft looking after the kids. Now in terms of did | take them back to the
Brothers’ house and then go back to university? Did | go direct to university? Did we
go to the Brothers’ house for supper afterwards? | haven'’t a clue, but | do remember

they were on the float with us. I'm sure floats are no longer allowed, with health and
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of the children. | do remember seeing him bathing children, but | never thought
anything of it. | think because you are a Brother, Roman collar, one doesn’t get asked
to do that'sort of thing. | can’t believe | didn’t see something, but honestly, | never saw
a thing. | can’'t even say | saw him show any particular fondness towards any particular
child.

| remember Paul O’'Neil used to take home a wee boy of between six and eight years
of age. | can’t remember the boy’s name. It wasn'tl remember the
boy sometimes had to wear a nappy at night. | remember that being spoken about so
| presume he was a possible bed wetter. Paul lived with his mum and dad and | never
thought anything of it. | actually thought it was Paul O’'Neil's mum who doted on this
boy. They were a lovely family. He had an aunt who was a paediatric nurse. | only
knew her as Aunty Mina. | was over at their house and Aunty Mina said, {ukl I've
got a wee boy in the hospital. He's basically there on full-time care. Would you be
happy to come and visit, and just be somebody for him?” | said yes. | turned up at the
hospital, and | only knew Mina as Aunty Mina, | didn’t know her full name. Whoever |
reported to at the hospital asked me to describe her. | was in my mid-twenties, Jimmy
was a couple of years older. His mother was probably 45, so Mina would have been
in her fifties. It turned out Mina was the younger sister and was only 39. | gave this
totally wayward description and they couldn’t work out who | was talking about. Aunty
Mina was furious when | described her as being in her fifties with grey hair. That ended

any chance of going to be a visitor to the wee boy.

What I'm getting at is they were a very warm, loving family. When you went in, you
were made absolutely welcome and taken in. | remember being there at one point
when Paul had this wee boy. Mrs O’Neil was doting on this wee boy, he was about
seven or eight. | can’t remember the name of the boy. The nuns at Nazareth House
were aware of Paul taking this boy to his house and | presume they had a register of

who was in or not.
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the old folks out. The others, since you're nice and young, we’ll put you into children’s
homes to play football and run about with the kids etc.” So, that was my initial contact
and | think the group | was assigned to was group. When | went
back to work | was actually assigned to the downstairs group, but obviously you still

saw the kids from both groups.

He refers to me taking him to Hetland House, | have got no recall of going to Hetland
with the children. It is at least theoretically possible. It is possible | arranged for them
to go there, but | think Hetland was closed at that time. It certainly closed as a junior
seminary in 1977. They started retreat work, then it moved to Kinharvie, but exactly

when it moved to Kinharvie | don’t know exactly.

h para 86

“He took me away to a place called Hetland House in Dumfries. It was a big stately
home out in the middle of nowhere in Dumfries. | think it was a Marist Brother retreat.
| think the first time | went it was an Easter weekend. | refuse to even think about it
because | know weird things happened there. They used to take us there during

holidays.”

No. As | say, | have got no recall of ever going to Hetland with Nazareth House
children. In fact, the only children that | recall going there with was the football team |
ran, and Brother Jerome’s school camp from St Mary’s in Maryhill. The football team |
am referring to was at the feeder school for St Mungo’s which was a bid Brothers
school and | had been asked to take on the football team sometime during the
academic year 1976 to 1977, my first year at University.

H para 87, para 89, & para 90

“l remember being in a room in one of the wings of the house. There were four other
boys in my room. | thfnk- was there too and another couple of boys from
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‘I don't even like thinking about the house. | know weird shit went on there. Brother
was in Nazareth House for about a year. He did my Confirmation. | just
remember he disappeared. | never saw him again.”

This is going to be slightly embarrassing. | was only there for a couple of months, but,
when | was working in the children’s home they wanted to give me a promoted post.
But | had to have done a year, so | went along to the nun who ran the unit where | was
for three months. | was relying on the fact that she couldn’t remember. | got her to
write a letter, and | knew she would make the mistake of saying | was there for the full
year, but | wasn't. | was at University, and that's been confirmed by the University. So,
I'm afraid there was a little bit of dishonesty on my part, to get this promoted post at

Eglington Children’s Home.

| was, in part, taught at Hetland House. Since becoming a Brother | visited Hetland
House, when it was still a junior seminary, for a couple of days. | think it was just after
| had taken my first vows, in_1975. | think part of the mentality in getting
me back was that | was an example of somebody they could remember who had now
gone ahead and become a Brother. It was hoped it would be sort of inspirational |
think. When | was at University, one of the things we started up was the retreat
weekends, which then went on to become a feature of the Brothers work. | was back
a few weekends while it was still the junior seminary. | remember being back after it
had closed, which would have been-1977, because | can remember sitting in the
Brothers’ TV room. | remember thinking, “Gosh, I've finally made it into the Brothers’
TV room.” and it was the death of Elvis Presley, which I think was [[[fffie77. rm
not sure if | was ever back after that. | didn't do Brother Jerome’s camp in 1978
because | was working, rather than at University. Then basically, it was closed. | can'’t
remember when it was actually sold. In 1979, | went to Kinharvie, which was where

the work had shifted to from Hetland.

| have no recollection of taking boys from a children’s home to Hetland, rather than a

football team. When | was in Eglington, | actually did arrange for the teenage girls to
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were two smaller dormitories with about six or eight in them. Hetland had a lot of rooms
you actually couldn’t use, they were like storage rooms. There was a Brother's
bedroom, which was for the dormitory master from when | had been there as a boy. -
But there weren't lots of chairs about, or anything like that.

| am told that goes on to say in his evidence, in

relation to Hetland House, that he has no memories of it, but that he has bad
nightmares about Hefland House. He thinks he had been back a few times to Hetland
House, that he ftried to block the place out of his head, it was the one place he didn't
want fo think about it. It was the one place that gave him serious nightmares. He
thought that | had a connection with Nazareth House for a couple of years.

Probably from that summer of 1977 until | finished University in May 1980, whether |
ever went back after that, | can’t remember. That first year we went, we were actually
joined by the sibling of a Brother, who went on to work there, and then-

_ ended up working there and married one of the women that was

referred to, Marie. Did | ever go back and visit? | don’t know.

In my time, the kids were basically in a dormitory, maybe of about six or eight. | do
remember seeing, when the place was renovated, that they had bedrooms of three or
four with an en-suite toilet. Also, to further complicate it, there was an old folks home
and my aunt ended up there, but that would have been in the 1990’s, long after the
children’s section had closed down. | remember their being a bungalow and a house,
one of which was to be an adolescents unit, rather like the boys hostel, but | was never
in it. There was a nun’s house. | visited that in the late 2000’s because it had been
handed over to a group of priests and one of them, Father O’'Donnell, had been a

friend in Kenya and he retired there.

 remember going to Marie's and | -

think anything was at Nazareth House though. Basically, apart from visiting way in the
future, | don't think | had any real contact with Nazareth House and certainly nothing
to do with any children.
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He sometimes came down for the half term, which sometimes didn’t coincide with our
half term. He stayed over in Northfield. Any visiting Brothers stayed in Northfield and

no-one stayed the annex, during term.

The fees at St Columba’s were £200 a term for day pupils and £400 a term for
boarders, and that was regardless of whether you were a weekly or full boarder. There
were no bursary schemes, there were some boys whose fees were paid by the army.
| cannot remember if we billed the parents and they claimed the money back, or if we

billed the army.

The number of pupils in my time, | would say we had mid-twenties. When | was there
in 1976 there were three classes, so | reckon about 45 pupils then. Given that Brother
Germanus was on the telephone, I'm not surprised that the numbers had dropped.
The number of pupils was pretty stable when | was there. They tended to build up
during the school year, we would pick up a couple of pupils and at the end of the school

year there would be a couple who would leave.

When boys were leaving because they were ready to go to secondary school, there
was no particular school that we placed children at. There had historically been a loose
connection between ourselves and St Joseph’s, Dumfries, which was our senior
school. St Joseph'’s stopped taking new boarders in the late 1970’s and was phasing
it out, because the Brothers were handing it over to Dumfries and Galloway Council
and boarding was being phased out. Having said that, we always tied our holidays in
with them. The boys went all over the place. One of the people who has given a
statement to the Inquiry referred to the Marist Brothers St Aloysius College, but that
was a Jesuit school in Glasgow, it's nothing to do with the Marist Brothers. | think a

couple went there, but there was no formal connection with any senior school.

The youngest of the pupils was probably about nine years of age, with the possible
& MOV "
exception o he is the one | struggle to put an age on. He was a day

b wtie wveo [ e s o e unhe it e

to eleven or twelve, the end of primary seven.

43









204.

205.

206.

207.

208.

WIT.001.002.9036

| didn’t have a title such as Housemaster. Historically, the Brothers always referred to
the man in charge of the pupils as the Prefect. You might have the Prefect of discipline,
or the Prefect of boarding. When | was in the junior seminary, the Brother in charge of
the boarders was called the Prefect. | can’t remember anyone using that title to refer

to me, Brother Arthur might have.

| don’t remember doing any boarding duties at that time, in June 1980. The day book
does refer to me working in the kitchen and it did refer to me doing work in the
classroom. The day book was diary of events in a Marist House. At St Columba’s it
was kept by Brother Germanus who was then director of the community. | don’t know
where it was kept, | would imagine it was kept in Brother Germanus’ office which was

also his bedroom.

There were six or seven day pupils. There were the two ||} boys- and

think ka4 was there when | started, but I'm not one hundred per cent sure.
They had lunch at the school. Sometimes they stayed for the evening meal, sometimes
they didn't. It was a very laid back organisation. | think some tended to get picked up
straight after school, some stayed for a thing like a homework club, until 5:00 pm.

| have very little recollection of my first month, in-when Brother Germanus was
still there. | do remember going out on walks with the boys at weekends, along the
beach and along the prom, but then again they did that in my time. In general it seemed
a relaxed, happy place.

The school had reduced numbers, which | think was very sad. | think it was winding
its way down as a school and | think that's always a sad thing. | didn’t know what the
fees were when | was there in 1976 but they didn’t change in the two years | was there
which annoyed me because one of my jobs there was as Bursar. | wanted a
differentiation brought in between weekly boarders and full boarders but Brother Arthur

said no.
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At weekends it was very different in the morning. Essentially, the boys could get up
when they liked, not before 8:00 am but if they wanted a long lie, they could have one.
That's what happened when | was a wee boy with my mum and dad, and | wanted it
to be like a home for the boys. In general, they would get up about 9:00 am. A number
of the boarders went home at weekends. | would say we had about eight to ten boys
at weekends. The way the routine went at that time of the morning, there was always
a Brother in the kitchen. A Brother would be there if they wanted tea, fresh tea would
be made for them. It was usually Brother who did this. If a boy said they
wanted a fried egg, he would fry an egg for them. | would be about too. At that stage

in my life, | was not someone who could lie in bed, | had to get up, unless | was reading.

In my time, all the boys went to bed at more or less the same time. It wasn't a fixed
time, but generally they went upstairs about 8:00 pm. The major exception | can think
of was Wednesdays. Because they had been swimming, there was no need for
anyone to go for showers or baths and they loved the TV programme Fame. They
would have their supper, bread and jam or something from their tuck box. They would

come down in their pyjamas, watch Fame, and then go up to bed.

Principally, in my time, | think we used three rooms, possibly four. The sleeping
arrangements were that there were a number of small rooms with a few boys in each,

rather than a huge dormitory.

The one exception was_ | think he asked if he could have a room

on his own. Up at the very top of the house, there were two dormitories together.

got the other one, | think. | didn’t think there was any sinister reason

Historically they had been used for the youngest children. We were only using one of
them, so “

behind him asking to be moved, if there had been, | think he would have come and
told me.-ntas quite open and would say things. | think he just wanted a room

of his own.

We used the two front facing rooms on the floor below. | felt that the back facing rooms
were pretty dingy. There were about six to eight in each of the downstairs rooms, and

three or four in the upstairs room. The boys had space for their personal effects. Some
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had lockers, like a low wardrobe with hanging space on one side and drawers on the

other. | was always on the lookout for more of them.

Dormitory placements were not allocated based on sibling groups. I'm trying to
remember if it was as strictly age divided as they said. Definitely, the younger ones
were upstairs. | allocated dormitories at the beginning of term, but | think if a kid asked
to move, | let them move. They might have, even over the course of one year, been in
two different dormitories. It wasn’t that we were that tightly packed with boarders that

it was an issue if a kid wanted to move their bed.
Mealtimes/Food

Breakfast for the boys was in the dining room. During the week, breakfast was
probably cereal, toast, and tea. I'm sure they must have had scrambled eggs or beans

for their toast. | just can’t remember, | am just not a morning person.

Lunch would be a cooked meal, there was quite a long lunch break during the school
day. There were no difficulties with boys not eating their food. One of the changes |
have seen over my career is the growth of allergies and things. There was nothing like
that at St Columba’s, they weren’t even particularly fussy about what they ate. |
remember at one point said at breakfast that he didn’t like fried eggs. | said
he had never tried one of mine. He tried it and said that it was better than his dad had

made, and his dad was a professional chef.

| did the evening meal, but usually that was heating something that had been left by
the cooks, things like shepherd’s pie. Sometimes | had to cook things from scratch.
One dish that was a favourite of the boys was Cheese Beano'’s. You cut a roll in half,
put on a big helping of beans, sprinkle cheese on top and put it in the oven. The kids
loved that. The evening meal was immediately after prep. The day boys could stay for

the evening meal if they wanted to.

| supervised breakfast, | didn’t supervise lunch. That was my first major clash of horns
with the Headmaster. | felt that | would be stuck with the boys all day. That wasn't good

51












241.

242.

243.

244.

245.

WIT.001.002.9045

had certainly been teaching in primary school since before the War, he
was no youngster.

Leisure time

During the school day they were out on the field in front of the school house, and that
was supervised by Brotheras far as | remember. When they came back
after homework and their tea-time, which would be about 6:00 pm. In winter they had
to stay inside, it was too dark. There was also a big hall where they could go and play
football, and some of them did. That was in the Landour side. Some would watch telly,
some would play board games. | love board games, so | was quite happy to play board

games with them.

There was a huge number of books in the middle classroom, which had been a
classroom in the time | was there. It was basically text books, reading books, etc.

There was no restriction on siblings meeting up with one another. | remember watching
a movie which was supposedly true called, Song for a Raggy Boy, which doesn’t show
the church in a very good light. It was in a children’s home like an old reformatory. One
older boy went across and kissed his young brother on Christmas day, and the actor
playing the Brother in charge freaked. At St Columba’s they mixed freely across the
three or four year age range. There was nothing in terms of restrictions that way.

The changing room was off the dining room, at the back. | can’t remember if there was
a small snooker table, a pool table, or a ping-pong table in there. There was something
like that.

With regard to gym changing, the gym hall had an entrance hall, a wee foyer, toilets,
and what was the changing room. We never ever used it. Brother Arthur was incredibly
untidy and it was full of junk. From what | can remember from the odd time | did get
them to change for P.E. | think | sent them up to the dorms, including the day boys. |
know there was some incident of the day boys going to the dorms and the day boys

saying they weren’t allowed. | think | may have told them just to get changed. | spoke
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cancer treatment, but would come back and visit. He sadly died. He was about twelve,
| think.

Contact with family

At St Columba’s, the kids tended to receive phone calls. They could have made them
if they wanted, but it was normal that they received. | can remember in my first year,
on a Saturday night, we wrote letters to Jimmy Saville for Jim'll fix it. We used to have
a competition to see who could come up with the most ridiculous thing to see if Jim
would fix it. | can’t remember if they actually wrote letters home or not. None of the
boys got any reply from Jim'll fix it.

Pocket money

I held the money and dished it out on a Saturday. Again that was one of the things that
sort of upset me. | mean, | would have been in trouble for not giving them their money.
A boy made out | was giving him money and buying him treats and this was grooming
him. The boy was_and he made the allegation in the course of my
_ Finally he admitted, “This was my pocket money he was giving me. *
Regarding treats, these were confectioneries purchased either by Brother Arthur or
myself as a treat for all of the boarders on a Saturday night throughout my time at St

Columba’s.

Running away

There was a half-incident of running away._ ran away to phone his mum,
and ran back. On one level it amused me, because he could have used the phone in
the kitchen. He ran about 200 metres along the road, phoned his mum because | had
upset him by sending him to his bed early as a punishment. He was back in school

before | realised he was out.

. MGR
| know running away was referred to by_n my_

There was never any talk from any of these boys in any reports of running away until
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we are a lot angrier than you think.” He burst into tears and said, “But that's cruel.” |
said | didn’t mean it to be cruel. He said something along the lines of,-“All you need to
do is tell us what to do and we’ll obey. We love you.” That was the expression he used.
Frankly, that's what | did from then on. It might have been with a different tones of
voice saying, “That’'s enough, don’t do that.” That was all that was needed with them.

They were a fabulous set of kids to work with, generally.

There was no code of conduct for the boys. What | did, it might have been a week or
two after | arrived. It was more to do with boarding, they raised the question, what
rules did | want to have? | said, as few as possible. | am a conformist in many ways,
but | am also a rebel in many ways, I've got the contradictory sides and | think rules
either make people rebel or they make them conform, and conformity is not
necessarily a good think either. | said what | would like them to do was to stop and
think, “Is this what we normally do?” If it is, fine. If you want to do it a different way, ask
yourself, “Is this sensible? Is anyone going to get hurt or whatever?” Make your
decision based on that, and if they were not sure, come and ask. That was very much
how things ran, and the boys would ask if they could stay up late one night a week
and it was absolutely no problem.

The sort of behaviour that could merit some form of punishment could be misbehaving
in the classroom, shouting out, poking another kid and annoying them or something
like that. Over the years | have used many little expressions with them. One that |
know with absolute certainty that | used in Largs, because Mr_ came and told
me about it, was, “Pick a window, because if you do that again, you're going out.” Mr

-told me thacame away with that at a dinner party. Mr- had
to say, “You'd need to meet the man.” | mean, he saw it as funny. They didn't see it
as threatening, it was just me diffusing the situation. | used many things like that, “Do
that again, no Christmas card.” Things like that.

It would be simple naughtiness, the kids in general were remarkably good with each

other, tolerant, understanding, they shared things, and they were genuinely concerned

for each other.
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claimed he got two years free schooling from Brother Germanus. That would never

have happened, believe me.

| didn’t witness or hear about any other discipline issues with any other members of
staff. Even looking back, it was obvious in some ways, they found Brother Germanus
difficult. He was of a different generation. Although no one came out and said it, | think
they were glad he was gone and | was there. But | never ever heard any of them speak
of any cruelty or discipline problems. In actual fact, during the holidays, a former pupil
who would have been about thirteen or fourteen, came back to see Brother Germanus.
It was obvious he had very fond memories. That was the boy who had called me,
Mummy. | walked in when he was talking to Brother Germanus. | asked if he was
_ and he said yes. | told him he was at the school when | was there
in 1976, but he couldn’t remember. Then in September, during the October half-term,
| was working outside, and this boy appeared and said he was a former pupil, and
were there any Brothers about. | told him | was a Brother, he said he was looking for
Brother Germanus. | told him Brother Germanus had left, and he was quite upset, he

wanted to see him.

Other than the book of notes | kept, | am not aware of any punishment book being
kept, and my book was not about punishment, it was about how | handled situations.

Brother Arthur used to always have a treat for the boys on Saturday night. Sometimes
he bought it, sometimes | bought it. There was an incident when he told me he had
bought some chocolate biscuits for the boys and | told the boys. When | brought them
through, they were actually chocolate bourbons and they had been anticipating
something else. A boy called_ made a joke about this being a rather
disappointing thing. So | said, “Fine, if you're that disappointed, we won'’t have the
biscuits.” And | put them away. They did get them the next day though. | did say to
them that if someone gives you something, even if you are disappointed, it is good
manners to say thank you regardless. | was fairly strict on good manners, | know that.

Brother was also the Brother that had the boy that got hit in the mouth with the
golf club. The accident happened over in the grounds of Northfield and | was in
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view, as we were responsible for the children. Brother Arthur was quite incensed that
| was telling him what his job was. He was very sensitive about that and | put my foot

in it a number of times.

There were occasional comments by the pupils and a couple of Brothers, Brother
Jerome and Brother Kenelm, about Brother Germanus. They were not hugely
negative. He did have a stutter, and the boys didn’t appreciate that. | think he must
have had some trouble with tongue control because he constantly had to wipe his chin.
That was not helped by the fact that he was a constant pipe smoker. But there was
nothing untoward. | certainly didn’t withess anything that could be called abusive.

There was no comment that | heard that | would consider to be a report of abuse.

| did see Brother Germanus handle one incident in a weird way, but it wasn’t abusive.
He had picked up on a boy using the word fuck. His response was to speak to the boy
and keep using the word fuck, and then tell him how awful it sounded to hear the word
fuck being used, so he didn't want the boy using it to other people. | thought, “| see
your point but | don’t think | would handle it that way.” but Brother Germanus often
thought he was being trendy. | didn’t get any reports from any other members of staff

that raised any concerns, absolutely nothing.

If the boys had any concerns there was no formal arrangement about who to raise that
concern with. Formal arrangements like that probably didn’t come in until the 1990’s.
| genuinely believe they would have raised any incidents with me, as witnessed by the
fact that some of them did come forward to me about Brotheand the knuckle
rapping. | would also be puzzled if they wouldn't raise it with Brother Arthur, the boys
worshipped Brother Arthur, they really did. He was in his sixties and he would go out
and play football with the kids. | was in my twenties and I'm clumsy, I'd be terrified I'd
kick the kid rather than the ball. If a child had raised a concern with me, | would have
referred it immediately to Brother Arthur. Again, from my experience going through
other schools was that probably until the late 1980’s or early 1990’s, most schools had

no formal procedures written down.

77



322.

323.

324.

325.

326.

327.

WIT.001.002.9068

Almost all of the feedback | got at St Columba’s whether it was from pupils, parents,
or visitors was positive. When we took the pupils to Spain on holiday, the Spanish
people were amazed by the good manners of the boys. They got a discount at the
local supermarket where we were staying, because they were so polite. It was the
same in a restaurant we went to every night, the boys were given free soft drinks by
the owner, and myself and the other staff members were given free wine on our last
night.

Parents were full of praise for how happy their children were as boarders at St
Columba’s, apart from Mrs- She was the mother of a day pupil,-
- She believed that | overruled the Headmaster who had allowed boarders to
stay at her house with at the weekends, but | didn’t overrule the Headmaster's
decision. | didn't have any issues with boarders staying at her house at weekends.

| took the pupils on an outing to a Marist founder’'s day event at St Mary’s, Calton,
Glasgow. That would have been on 6 June 1981. The ladies in charge of the event
didn’t know where | was from but asked if | knew where the boys were from. They said
they were the most polite, well dressed, and well behaved boys they had ever seen.

They gave the boys extra biscuits.
Abuse at St Columba’s, Largs

There were a number of other serious incidents to do with the school, and wider things,
tensions between Brother Arthur and Brothe In actual fact Brother Arthur came
to me almost in tears following an incident. It wasn’t anything to do with the children,

it was over the Sunday Mass.

There was an incident where Brother Arthur was talking about something he had read
in the Sunday Post and | made a crack about trusting the Sunday Post or anything you
read in the newspapers. He just exploded at me.

Brother Arthur was very anxious after Mass one Sunday. It was during my last term
during summer term of 1982. He asked if | could get the boys to bed quickly, he
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needed to speak to me. | was anticipating | was going to get a bollocking for something.
| went down to the kitchen. We often met in the kitchen, when the boys had gone to
bed, for a cup of tea. Basically, somebody in the Parish had approached him, a man,
and said they had been abused by a Marist Brother as a boy. He didn’t tell me the
Brother's name, he didn’t tell me the man’s name, he didn’t tell me what school was
involved. | think | worked a few things out myself. The person concerned was no longer
a Brother and had long since departed, the incident must have happened back in the
1960’s.

Brother Arthur wanted my advice, how would | deal with it, which | thought was very
strange as he was a far more experienced person than us. | said, “The first thing you
have to do is let the Provincial know, and the second thing is you need to go back to
this man and find out what does he want to do about it. It may be that having reported
it to you, and the man’s no longer a Brother, that's as far as he wants to take it.” | said
that if the man wants to report it to the police, then we should support him in that. |
said something along the lines of, “You've got to put him back in control of it.” | think
that was because of my background in social sciences, because there had been a little
bit in the legal side of administration about things like that and how to deal with them,
a little bit. Brother Arthur was quite agitated. Ultimately, | don’t know what he decided
to do because, as | said, he never ever came back to me and gave me feedback.

| didn’t witness, or hear about, any acts of abuse by staff at St Columba’s either at the

time, or looking back with the benefit of hindsight.

The only thing that gave me cause for alarm was the thing with being convinced
| was going to give him some sort of a thrashing. | did at one point have to call-
-aside‘ All | can remember is that he had reported something to me that was
very different from something that had happened. | can't remember what. | asked him
what his father would do. He spoke about getting beaten by his father. | said, “That’s
not going to happen here sunshine, don’t worry about it.”

A boy did come to see me in my room. It was_l think it was the summer
term of 1981. What he was upset about was, I'm afraid it was ||| Gz 202
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he had slept with me in a sleeping bag. Me, in a sleeping bag with a child, | have never
tried it, but | think it would be a fairly tight fit. We were in Spain, it was bloody hot. Can
you imagine the temperature that we would have built up in a sleeping bag, and then
thinking that | could masturbate under those conditions without waking him up? Also
in his original claim was that on his leg was a white waxy liquid. Now again, my reaction
was I'm not an expert on how semen dries out, how quickly it dries out, but it wouldn’t
be there as a white waxy liquid unless it had just happened. So again, | have no idea
where it's come from. It most certainly did not happen. Nothing like that happened,
nothing that in any way could be interpreted in any way like that happened. There was

a boy who did sleep closer to me than the others for one night as far as | remember.

He also claimed that the next day | told him it couldn’t happen again because Brother
lan had objected. He actually claimed it was Brother|jjjjjfjwho was with us at the
time. According to him, | had told kil that Brother lan had spoken to me and said
that it was inappropriate to have the boys sleeping with me. No such conversation ever
took place. As far as | am aware, lan Neylon, now an ex-Brother, is still alive, living in
Ireland, although he’s English. He married an Irish woman. We did stay in touch,
swapped a couple of messages on Facebook five or six years ago. lan was a great
friend of mine, he had been my Housemaster in the junior seminary, and he had been
my -teacher. | am a - | suppose, in many ways. Please don’t
misinterpret, but we were quite close. Even as a boy, lan was someone | could identify
with. | think lan would have killed me if | had done something like that. Again, honestly,
I have no idea where this has come from.

He also claimed that they used to go out and play football with the local kids. There
was never any contact, as far as | remember, between them and the local kids.

para 47
‘I got the belt once from Bmtherfor fighting with _ He took me

up to his bedroom and hit me with it, six of the best, on my hands. It was like one of
those things they hit themselves with over their backs for punishing themselves. It had
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I have referred to the incident. No other child was involved or aware. | think he is
actually partly confusing the incident where he did wet the bed, which | referred to,
and | would take a certain moral responsibility for giving the boy an anxiety that might
have led to that. | didn't actually get questioned about this |ij which rather

surprised me because frankly as | say, | have a scientific background.

If somebody does wet their self, although your urine is quite warm, within seconds, it
is going to feel cold. And | thought, “Should | ask to do a simple experiment?”
because | have done this with children for other reasons. If you put your finger in your
mouth, it gets wet with saliva, it's the same temperature. As soon as you bring it out,
it feels cold. And the reason why | was doing it with children was to show that when
water evaporates, it needs to take heat, and it takes heat from your body, therefore
you feel cold. That’s the principle behind sweating and body temperature. If you do it
and move your finger, it gets even colder because the wind speeds up evaporation,
speeds up the need for heat. And | think he is, there, confusing what he physically felt
at the time he did genuinely wet the bed, because that was about six or eight weeks
earlier from that night where he’s convinced I'd thrown water. But there was no
involvement from any other boys, nobody else woke up, he actually came to my room.
Can | also say, | have referred to it already that claimed to have witnessed this

thing of banging on my door. Absolute bunk.

In terms of his suggestion that he had to sleep in my bed that night, no. this bit amuses
me, I'm sorry, I'm actually a very restless sleeper. One thing | don’t do, although I've
_, is have my bed against the wall, mainly because | smack into
the wall during the night. Whether it's my head or a leg, whatever. | do it now. Before
| knew these sorts of details, | had produced a map and the layout of my bedrooms.
There was a funny cupboard, | don't know if it was original. My bed was situated
diagonally. | had a bedside table, there was a wardrobe, bureau, chest of drawers
underneath the window, a sink, a wall cupboard, and an old fire place. Now, | had
produced that diagram before | knew about this allegation about the bed being against
the wall. | think said originally, he slept against the wall. My bed, | never had

against the wall.
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with me. | am inclined, if you sit me on a settee, to fall asleep. A kid, under those
circumstances sitting beside me, lying beside me, may have nodded off, so in that

sense, yes, but at no point were there kids sleeping in my bed.

I notice has dropped something about sleeping in the bed. He claimed that when
he slept with me, | cuddled him closely and told him how much | loved him, and
regarded him as my own son, or something like that. | do think there is a memory there
of an event, but | cannot remember if he was actually present. Even many Catholics
have no idea of what a Brother is, and I'm talking Priests etc. as well as just ordinary
Roman Catholics, and strangely enough, although some of them had been at the
school for a couple of years, | do remember them on one occasion asking me, “What
is a Brother? What's the whole point?” | tried to explain. As far as | remember my
explanation went along the lines of, “We are people who take the Lord’s Prayer fairly
seriously. Those opening lines, ‘Our Father' If we have a common father, then we are
one family.” | probably called it the Our Father because Catholicism you tend not to
call it the Lord’s Prayer. | said, “The vocation of the Brothers, the thing behind the
Brotherhood is that you live as a family and are supposed to love one another as a
family, as Brothers. And that's why we'’re called Brothers. By extension, that goes to
the people we work with, also the pupils or children in our care etc.” | do remember
one little boy, - who liked to snuggle my arm, putting his cheek against me
and saying, “You're my Brother.” | said, “Yes.” That was about the only time | used this

expression about, “We're one family, we’re supposed to love one another.”

- >

“l remember being in his room one time down on the floor, sticking right out from under
his bed was a pornographic magazine. It was open and there were pictures of naked
women. | was looking at it thinking what the hell is going on? He saw me looking at it
and asked if | knew what it was. | told him | didn’t. He picked it up and told me these
women are naked and it is called a pornographic magazine or porn. He started flicking
through the pages showing me different pictures of these naked women then he said,
‘Don't they look weird without willies?” | agreed. He then asked if it was making
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always been one of the things | had always meant to follow through when this Day
book finally materialised. | know that, had Brother Germanus been writing the Day
book, it would have been logged that we had gone off to Kinharvie, but with Brother
Arthur, | don’'t know whether it would have been because everybody’s got their own

style of how they keep records.

I was sure | had told somebody that they were going to find this magazine in the room,
and they should get it out of the room, but | can’t think who because in many ways the
Kinharvie Community was quite transient and it's also mixed up in the fact that | spent
some time there during the holidays, when | was a student, plus the fact that | went
there after Largs, so I'm not even 100% clear who was in the Kinharvie Community at
that time. I'm pretty certain Brother lan was, but | cannot say hand on heart who |
actually went to.

| understood that had found it in the room he had been assigned. It had been
put to - that it had been at Kinharvie but he said he had no memory of
going, and | don't have a fault with that. | certainly can’t remember every weekend
away that I've had. But | would have thought it was logged in his mind he’d found a

pornographic book.

para 58

“l remember it ended up with both of us taking off our clothes and Bmfher getting
us to do things to each other. He got us to touch each other’s penis and then it
progressed onto sucking each other’s penis or putting them in each other’'s mouth. |
remember him telling us about getting an erection and then seeing if we could get an
erection. | then remember he went on to talk about what masturbating was and what
ejaculation was and he was going to show us. He pulled his trousers down and got us
to masturbate him until he ejaculated. | remember talking about the smell of it, how it

smells is really weird.”

There were Citizens Band radios in my room at the top of the house, in my second
year there. One of the day boys, | think_ had brought in a portable one.
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always tried to make him feel welcome, made him tea and biscuits. | would sit and talk
to him and he would give out what he believed was great words of wisdom, and in

there, there were some nice gems.

| remember, but | cannot remember exactly when, but it was after the death of little
Aldo and he was obviously quite upset by this, as an event. Eccentric Brother
Germanus blamed himself, because after years of looking after children, he should
have spotted something. But the doctors couldn’t spot anything so why should Brother
Germanus have taken it upon his shoulders? It may have been about then that the
idea of me going down to Largs at the end of my degree came about, I've got no idea.
And then obviously | was with him from May until towards the end of June, then | came
back again probably about the 10 or 11t of July, and then was there again for a while
with him. By one of those weird twists of fate, we were distantly related by marriage.

His sister married my mother’s cousin.

Brother Germanus’ age never seemed to change. He was just of an indeterminate
age. | would guess approximately 65, give or take a few years either side. He was
much younger than his sibling, Brother Dennis. He used this horrible expression which
| repeated, and was told it was quite a common expression. He described himself as
the last shake of the bag, because he was the youngest child and there was quite a

gap between him and the others. | thought it was a horrible expression.

| must have observed Brother Germanus with the boys at the school, but | have got
very few memories. | have a memory of walking along the prom with him and the boys.
There was the incident where he was giving a boy a ticking off and used the word,
Fuck. There was a documentary on the television which we sat and watched with the
boys, about Jonestown. Brother Germanus gave a lecture on the importance of
following the Pope, and this is what happened if you didn’t follow him. | found it quite
amusing at the time. He was a very traditional Catholic in the Catholic hierarchy. He
actually came away with the expression to me, "Remember, we get to heaven

on the back of our superiors.” | don’t know if | believe that.
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that he had been SN of Sacred Heart Primary School in Glasgow. | may be

wrong.

There were obviously occasions when the Brothers got together socially and | do
remember him at a number of those over the years. He taught me -for one year,
when | was at St Joseph’s. He was already getting a wee bit doddery by then, and that
would have been 1973. | have no memories really of my visits to Largs when | was at
University, with the exception of taking down a football team. | don’t remember seeing
Brother at that point. Then, | ended up in Community with him because he was
still teaching but no longer ENMII When | went to Largs in 1980. He was there

throughout my time at St Columba’s.

| was trying to work out how old he would have been. | don’t know whether he took
early retirement or not. If we assume that he didn't, he must have been 65 when he
was teaching me, and that was seven years prior to me going to St Columba'’s, so that
would put him in his early seventies when | was at St Columba'’s, but that's assuming
he hadn'’t taken early retirement. His role at St Columba’s was teaching-, that's
all | remember him doing. Of all the members of the Community, he was the one |
interacted with the least. He tended to stay over in Northfield. He would only come
over to Landour at meal times. In general he was very quiet. There was one occasion
where | had been upset about something and he tried to talk to me, and was quite
understanding. | found him a kindly enough old man with me, but distant.

| never had occasion to observe him with the boys, | never went into his lesson or
anything like that. He didn’t take the boys’ in free-time, he just kept out of the road. |
never saw him disciplining the boys but there were complaints from three boys, and |
passed the complaints on to Brother Arthur. | didn’t get any feedback about these
complaints. The first couple which were simultaneous, were the two || JJJJJli] boys.
and it seemed to go quiet for some time. Then there was an incident that was more
verbal than physical and _was very upset. It must have been in the
September term of 1980. |.remember he was sitting cuddling into me, crying and
saying, “If he doesn't like children, why does he work with children?” and | said, “He's
an old man, maybe you've pushed a button that's upset him.” | calmed it down. | did
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what would you say to that?” | said, “As long as it's not Kinharvie or Dundee, |
don’t mind.” He asked why | had said that, and | said that | had been to both, and the
idea of living there just did not appeal. To clarify, | had visited Dundee on a couple of
occasions and stayed at the Marist Brothers house but | did not work there. He said,
“Well I'm really worried because it's Kinharvie.” What | didn't know was that he then
confronted Brother Arthur because he had discussed it with Brother Arthur and he
accused Brother Arthur of leaking it to me, which he hadn't done. So there was an
overall tension immediately at that point.

| was having trouble sleeping, when | did get to sleep | would wake up with sweats
and palpitations because of so many issues churning in such a small school, and then
to have this move down to Kinharvie. It was four miles from the nearest village, and |
didn’t drive, just the thought of being stuck there. | am a do-er. It's not nervous energy

doing something for the sake of it, | just like to be occupied.

Life after St Columba’s, Largs

When | left Largs, | went to Kinharvie as a member of the Community there. It was not
a happy time. | really did not want to go to this place. When | was told that | was going
to be moved, | thought, great | can go and get my teachers certificate because my time
being at Largs convinced me | did want to be a teacher. | was totally blown at the
thought of going. Kinharvie was at New Abbey about ten miles outside Dumfries.

Eventually | got moved from there and | left the Brothers, which was in June or July
1983. | had got a summer job with the social work department in Glasgow, in a
children’s home, and | had secured a place at St Andrew’s college for teacher training,
not realising that the Brothers and | were parting company. It was not my choice. | had
an ongoing conflict with the Superior. | still maintain the biggest sin in the Catholic
Church is tackling authority, they don't like it. And suddenly, there | was aged 26,

homeless etc. because they made it clear | had 48 hours to get out of the house. |

went to the head of the home | had been working in for a few weeks at the time and
told her the position | was in and they were incredibly supportive.
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The position of the Marist Brothers in relation to_

636. | didn’t get any support from the Marist Community, from any of the Brothers, during

Nobody tried to reach out to me from the Marist Brothers. |

have to say it has sickened me. | would have thought something. When | was
_I immediately got my brother to send an email to
Brendan Gearey and got a very dismissive reply. Brendan is now in overall charge,
we were in the same class at Hetland. We remained friends over the years and we
had been out a couple of times together since | came back from - in 2013, we
met up a few times. | was disappointed. Even a wee note to say, “. sorry to hear
what's happened. | would never have believed it of you.” would have meant so much
to me, but | got absolutely nothing. There has been no other spontaneous contact from

them.
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constant checks, whether they are psychological, whether they are management, but
you always come up against the old Roman saying, Who guards the guards?

Other information

Since providing this statement | have sent a letter to the Inquiry dated 12 September
2019. | understand that will also form part of my evidence to the Inquiry.

I have no objection to my witness statement being published as part of the evidence

to the Inquiry. | believe the facts stated in this withess statement are true.
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